
HN/AV No.139/53 
De heer Directeur-Generaal van Handel en Nijverheid 
Betreft: Plan Beyen 

. / . 
Z(bijl.3) 

./. 

Als resultaat van de bespreking, die U nog hebt meege
maakt, heeft de Economische Subcommissie tenslotte een rapport 
aan Minister Beyen uitgebracht (bijlage 1), dat als grondslag 
heeft gediend voor de tekst van een derde Memorandum dat de 
Nederlandse regering aan de regeringen van de vijf andere 
betrokken landen.heeft toegestuurd. 

Dat Memorandum (bijlage 2) bevat slechts op enkele pun
ten een aanvulling op wat vroeger reeds was gezegd. Er wordt 
nu met zoveel woorden gesteld dat het voor de vorming van 
een tariefgemeenschap onontbeerlijk is, dat 264' gemeenschap
pelijk tarief van invoerrechten t.o.v. derde landen wordt 
opgesteld, terwijl tevens een gezamenlijk systeem van kwanti
tatieve beperkingen met betrekking tot de invoer zal moeten 
worden gehanteerd. Voorts is uitdrukkelijk melding gemaakt 

/
van de mogelijkheid om op grond van betalingbalansmoeilijk-
heden ongeacht de oorzaak daarvan, een tijdelijke ontheffing 

• te krijgen van de voor de vornnng van een tariefgemeenschap 
aangegane verplichtingen. Tevens is iets nader uitgewerkt 
onder welke omstandigheden men een beroep zou kunnen doen 
op het readaptatiefonds, terwijl tenslotte een minder geluk
kige passage is opgenomen over het gevaar dat verbonden is 
aan sectorsgewijze oplossingen/. 

Hoewel de Subcommissie, bij de voorbereiding van het 
Memorandum, daartegen uitdrukkelijk had gewaarschuwd, heeft 
Minister Beyen het toch wenselijk geacht de suggesties van 
4é& Memorandum in de vorm van artikelen te laten formuleren. 
De betreffende tekst, opgesteld door Mr Riphagen, gaat hier
bij. /De hr Linthorst Homan heeft naar aanleiding van deze 
teksx aan Minister de Bruijn doen weten, dat hij de redactie 
van de artikelen in de "Schets" juist yondj dok al,» zou nadere 
bespreking nog wel een 01 andere verbetering kunnen meebren
gen, terwijl bovendien uitdrukkelijk zou moeten worden ver
meld dat bij nadere beschouwing nog andere punten in de arti
kelen zouden moeten worden opgenomen. Onder dit uitdrukkelijk 
voorbehoud heeft hij de Minister geadviseerd Minister Beyen 
te machtigen van de opgestelde artikelen zonodig persoonlijk 
gebruik te maken, dus niet, als officieel conferentie-stuk 7 
Dit advies was reeds uit (zonder dat onze medeparaaf was ge-
vraagd), voordat ik van de artikelen kón kennis nemen, ik "kan 
mij met het gunstige oordeel van Mr Linthorst Homan echter 
niet verenigen. Mijn kritiek heb ik in een nota aan hem vast
gelegd. Aangezien Minister de Bruijn intussen reeds in het 
bezit van zijn afivies was gesteld, heb ik er niet op aan ge
drongen dat mijn zienswijze alsnog aan de Minister zou worden 
kenbaar gemaaktj in dit stadium leek mij dit niet strikt 
noodzakelijk. De hr.Homan heeft echter toegezegd dat hij voor 
taan tijdig contact met ons zou zoeken. Mijn opmerkingen 
vindt ü in bijlage4 J U 

Naar aanlerairig van enige vragen van Minister Beyen aan 
de hr Linthorst Homan heeft de Sub-commissie ook nog een uit
eenzetting gegeven over kwft,ej-H ftg (Ue anme-nhn-n^Q.n mat haf, gg-
meenschappelijk tarief van invoerrechten en gemeenschappjglyke 
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reglementering van het handelsverkeer met derde landen; 
(zie bijlage 5). . Dit stukwtfoefc geenszins de genoemde punten 
uitputtend te behandelen maar heeft vooral ten doel Minister 
Beyen duidelijk te maken, dat de vragen niet zo eenvoudig 
zijn als hij ze wel eens stelt. 

Ik hoop dat, op de conferentie, die gisteren en vandaag 
tussen de Ministers van Buitenlandse Zaken plaats vindt, 
geen economische ongelukken gebeuren. Ik meen, dat het 
edhter noodzakelijk is, dat Handel en Nijverheid,bij de ver
dere besprekingen in internationaal verband \fiaarbij/dieper 
op de details zal moeten ingaan, door vertegenwoordiging 
in de delegatie betrokken zou moeten worden. 

D.G.TÖÖOR HANDEL EN NIJVEBHEID 
Dir.I.G./Hfd.Afd.A.V. 
13 M M 1953 

file:///fiaarbij


Aan de Feer Voorzitter van de 
Adviesccmrnissie voor Integratie. 

RAPPORT van de Economische Sub-Commissie. 

De indeling van dit rapport is de volgende 
I. Ket Europese probleem in economicis, § § 2 - 8 ; 

II. Uitwerking der Nederlandse voorstellen, §§ 9 - 24; 
III. Mogelijkheden voor Verdragsartikelen, §§ 25 - 35; 
IV. Vraagpunten, § 36. 

I. HST EUROPESE PROBLEEM IN EC( NOMICIS. 
De recente jaarrapporten van O.E.E.C. en E.CE. hebben 

duidelijker dan ooit tevoren aangetoond, dat een structurele 
modernisering van het economische patroon van West-Europa 
noodzakelijk is en dat zulks zal moeten inhouden de vorming 
van een gemeenschappelijke markt. Beide rapporten hebben daar
bij met nadruk gewezen op de onderlinge samenhang en wissel
werking tussen de diverse factoren en sectoren in het west-
Eurepese economische leven. Deze beide elementen van het Euro
pese economische probleem zijn ook in de Nederlandse Memoranda 
tot uiting gekomen. 

De "integratie" en de "gemeenschappelijke markt" worden 
nog te veel gezien als louter een vraagstuk van opheffing van 
de bestaande handelsbelemmeringen. Dat is onvolledig, omdat 
immers daardoor hoogstens een gebied van inwendig vrij verkeer 
kan worden geschapen, terwijl in ons grondstoffenarme en over
bevolkte gebied steeds de noodzaak bestaat van het voeren van 
een positief beleid. Niemand kan volhouden, dat b.v. in de 
Europese landbouw de negatieve taak van de opheffing der be
staande belemmeringen voldoende zou zijn om een gezonde agra
rische pr oductie te verkrijgen, met gezonde sociale verhou
dingen: er zal binnen het aldus vrijgemaakte gebied Europese 
landbouwpolitiek moeten worden gevoerd. 

Moet aldus als het ware een lopend horloge worden gemo
derniseerd zonder dat het mag stilstaan, er ligt ook een grote 
moeilijkheid in het feit, dat men de complexen der nationale 
economieën niet voor elkaar kan openstellen zolang de systemen 
en de kostenniveaux onvergelijkbaar verschillend zijn. Juist 
ook. dit m&akt,gelijk, het onder 2 en 3 gezegde, een benadering 
via de handelsbelemmeringen alleen uiterst moeilijk. Wanneer in 
Benelux het verschil in kostprijs tussen de Nederlandse en de 
Belgische landbouw 20 is, dan komen 15 van die 20 punten voor 
rekening van het verschil in economische, financiële, monetaire 
en sociale politiek en slechts ongeveer 5 voor rekening van het 
verschil in natuurlijke factoren en techniek. Mag men van de 
Belgische landbouw eisen z'-ch open te stellen voor concurrentie 
met 20$ kostprijsverschil wanneer daarbij 15$ van die 20$ bui
ten de landbouw ligt? 



Om deze redenen is dus het probleem van de gemeenschap
pelijke markt niet alleen een probleem van de opheffing der 
handelsbelemmeringen, doch ook een probleem van coördinatie 
van de algemene lijnen van beleid en uiteindelijk een pro
bleem van gemeenschappenjK, althans van gezamenlijk beleid. 
Eet is dan ook niet toevallig, dat men bij het bespreken van 
dit gehele Europese vraagstuk steeds in een kringetje rond
draaide en telkens iets anders voorop stelde. Rake formule
ring van de economische taken van een Europese Gemeenschap is 
moeilijk, omdat het werk in wezen overal tegelijk moet wer
den aangevat. 

Zo is er steeds grotere behoefte aan een frontale aanval 
op het probleem als geheel. Het gaat niet om een paar overi
gens belangrijke regelingen, het gaat uiteindelijk om een 
grote "structuurwending". Het oude systeem is onhoudbaar. Dit 
heeft niets te maken met al of niet aanwezigheid van Russi
sche dreigingen; hoogstens kan men opmerken, dat juist, wan
neer de merkwaardige gebeurtenissen van April het gevaar 
scheppen van een crisis in het Westen, de structurele moderni 
sering van ^'est-Europa meer haast heeft dan ooit. 

Juist omdat het om een ingrijpende "structuurwending" 
gaat; zullen ernstige repercussies in de bestaande structuur 
niet te voorkomen zijn. Sterker nog: zij zijn elementair. 
Immers, juist door de nationale protectie heeft men sinds 
1914-1918 het dóórwerken van ruime open concurrentie ter 
doorzetting van de technische revolutie van deze eeuw tegen
gehouden; wanneer deze revolutie zich in een ingrijpende mo
dernisering van west-Europa's productie zal gaan realiseren, 
zal op vele plaatsen een verschuiving optreden. Deze ver
schuiving zal niet alleen bestaan uit een verandering in het 
technische productiepatroon docr intra-Europese specialisatie 
zij zal ook een overgang van vele werkenden naar andere be
drijven en zelfs bedrijfstakken of geografische gebieden mede 
brengen. 

Het in de punten 2 - 7 opgemerkte mag geacht worden 
tussen alle 0.E.E.G.-landen en dus ook tussen "de zes" gemeen 
goed te zijn, doch tct heden ontbrak het boven-nationale ini
tiatief, dat nu in de Europese Gemeenschap zal moeten worden 
gerealiseerd. 

1 1 • b'ITFERONG DER NEDERLANDSE VOORSTELLEN. 
Nederland heeft in twee Memoranda het probleem in zijn 

samenhang benaderd en uitdrukkelijk de gemeenschappelijke 
markt als doel gesteld, met als eerste bijdrage tot het be
reiken daarvan: de Tariefgemeenschap; en met als sterk Euro
pees element daarin, ter doorbreking der impasse en ter ver
snelling der aanpassing: de gemeenschappelijke verantwoorde
lijkheid, te realiseren door het Europese Eonds. 
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10. Sindsdien beeft de Assemblee ad hoe haar voorstellen voor 
een Europese Gemeenschap geredigeerd, over welke voorstellen 
ook de Nederlandse Regering op korte termijn haar mening moet 
vormen teneinde positieve bijdragen te kunnen geven tot het 
daarover te houden overleg tussen de zes Ministers van Buiten
landse Zaken. Ofschoon de sub-commissie zich bij haar werk 
hiervan uiteraard steeds ten volle bewust is geweest, heeft 
zij toch ervan afgezien haar rapport geheel tegen die 
"Straatsburgse achtergrond" te projecteren. Zij meende, dat 
het juister was eerst de uitwerking der Nederlandse Memoranda 
te ontwerpen en dan nadere instructies af te wachten over het 
eventuele amenderen der Straatsburgse voorstellen. 

11. De Sub-commissie volstaat in dit stadium dus met het uit
brengen van dit rapport, waarbij zij aantekent, dat zij ver
schillende belangrijke vragen voorlopig nog heeft overgelaten 
aan de institutionele sub-commissie: zo zal de vraag, of de 
K.S.G. en de E.D.G. al of niet in de Europese Gemeenschap 
zullen worden geïncorporeerd en op welke termijn en hoe zulks 
dan zal geschieden, ook in het economische veld van grote be
tekenis zijn, juist wegens de onder punt 1 reeds gesignaleerde 
samenhang van het sociaal-economische leven. Terwijl dus de 
economische sub-commissie hoopt, dat zij de uiteindelijke voor
stellen der institutionele sub-commissie nog op hun economi
sche mérites zal mógen bezien, is zij uiteraard van ha r kant 
gaarne bereid haar economische voorstellen niet alleen "insti
tutioneel" te laten toetsen, doch de uiteindelijke vastlegging 
daarvan in Verdragsartikelen of Straatsburgse Verdragsamende
menten aan gespecialiseerde juristen over te laten; zij ont
wierp wel een aantal artikelen, doch deed zulks in afwachting 
der eindbeslissingen nog niet in definitieve vorm en zij legt 
ze hierbij dan ook. nog niet over. 

12. Overeenkomstig de onder punt 9 genoemde Nederlandse memo
randa streefde de sub-commissie naar de opzet van een Tarief
gemeenschap als eerste stap op de lange weg naar een gemeen
schappelijke markt. Zij besefte, dat die weg lang zal moeten 
zijn, omdat immers in bet huidige tijdsgewricht een gemeen
schappelijke markt met daarin te voeren algemene politiek in 
wezen gelijkstaat met een Economische Unie; zonder deze conse
quentie is een gemeenschappelijke markt een losse kreet. Doch 
ook de eerste stap is reeds moeilijk. De sub-commissie noteer
de bij haar studies enig verschil tussen de Nederlandse en de 
Eranse tekst van het Nederlandse Memorandum van 14 Februari , 
waar in de punten 4 en 10 de Franse tekst verder gaat dan de 
Nederlandse. Ofschoon dit aanvankelijk enig misverstand wekte 
tussen hen, die de éne en hen, die de andere tekst als uitgangs 
punt voor hun studies hadden gebezigd, werd dat verschil in 
opvatting later bij het uitwerken der gedachten door een ge
meenschappelijk voorstel overbrugd. 

13. Allereerst kwam men tot overeenstemming over de erkenning, 
dat een Tariefgemeenschap voor alleen invoerrechten, ofschoon 
technisch mogelijk, niet zou brengen, wat in de strekking der 
Nederlandse Memoranda lag. In zijn nota van Januari 1953 heeft 
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het lid van de Adviescommissie, Dr, vi.¥.. van den Berge reeds 
betoogd, dat het doel, dat met de vorming van een Tariefge
meenschap wordt beoogd, illusoir zou worden gemaakt, indien de 
van de Tariefgemeenschap deel uitmakende landen hun vrijheid 
op het gebied van de overige handelsbelemmeringen volledig 
zouden behouden: "in elk geval moet worden voorkomen, dat de 
overige handelsbelemmeringen, die thans bestaan, bij het tot-
standbrengen van een Tariefgemeenschap werden verscherpt, 
aangezien hierdoor het streven naar een zodanige Gemeenschap 
zou worden gefrustreerd." Vandaar, dat de sub-commissie ook de 
kwantitatieve restricties in haar project heeft betrokken. 

14. Tussen de aanval op de invoerrechten en die op de kwanti
tatieve restricties moet dus verband bestaan, doch het is verre 
van 'eenvoudig zulks in formules te vangen. Niet alleen moet 
bij afschaffing der invoerrechten een nationale ontwijking naar 
het terrein der kwantitatieve restricties worden vermeden, doel 
het bestaande arsenaal en zelfs de dagelijkse wapenrusting der 
zes landen vertoont een rijke schakering; een eenzijdig opge
zette aanval zou dus het ene land in een nadeliger positie 
plaatsen dan het andere. Er moet evenredigheid zijn in wat van 
de landen wordt verlangd. Hier rijst de moeilijkheid, dat dit 
niet alleen het onderlinge verkeer der zes landen geldt, doch 
dat een Tariefgemeenschap steeds de vorming eist van een ge
meenschappelijk systeem van handelspolitiek tegenover de bui
tenwereld. Gewoonlijk neemt men aan, dat zo een systeem "naar 
buiten" tegenover de buitenwereld geen grotere belemmeringen 
mag opwerpen dan wat overeenkomt met het gemiddelde van wat 
er tevoren was. Bij de verschillende hiervoor bestaande me
thodes loopt de behandeling van dat probleem nogal sterk uit
één, doch vast staat, dat de landen van een Tarragemeenscbap 
of een Douane-unie reeds vrij spoedig met de vorming van hun 
systeem "naar buiten" te maken krijgen. En het behoeft geen be 
toog, dat ook die zijde van het proces de landen ongelijk 
treft, daar zij immers een onderling zeer ongelijk systeem van 
nationale bescherming hebben. Tevens moet hierbij worden aan
getekend, dat de invoerrechten niet alleen protectionistische, 
doch vaak ook belangrijke budgetaire betekenis hebben. 

15. Bij het gehele proces, dus zowel bij de opheffing van de 
onderlinge belemmeringen als bij het harmoniseren van het 
systeem "naar buiten", zal men kunnen stuiten op het feit, dat 
één of meer landen niet in staat zijn die weg te volgen, omdat 
zich ernstige verstoringen in hun betalingsbalans gaan voor
doen. Deze kunnen ook uit andere redenen voortkomen, zowel 
nationale als internationale. Steeds heeft men tot heden in he + 

internationale leven erkend, dat in zo een geval een land het 
recht moet hebben op een ontwijkingsclausule. Dit is b.v. tot 
uitdrukking gebracht in de "Code de la libération" van de 
O.^E .C. en in een uitdrukkelijk in artikel XXIV van bet 
G.A.T.T. opgenomen uitzondering voorgeval van juist die 
moeilijkheden van de betalingsbalans. 
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16. Het staat wel vast, dat het gehele vraagstuk van een 
Tariefgemeenschap - en van een Douane-Unie - op de weg naar 
een Economische Unie, onmiddellijk-het probleem opwerpt van 
het grote verschil in binnenlands algemeen politiek systeem, 
dat tussen de Europese landen moet worden geconstateerd. 
Immers, de verschillen in kostprijzen, hierboven onder punt 4 
reeds aangeduid, zijn voor een zó elementair deel gebaseerd op 
verschillen in algemeen peil van kosten en lonen, dat een open
maken van de grenzen bijna niet doenlijk is zolang op dit ge
bied van algemene economische, financiële, monetaire en so
ciale politiek niet een zekere mate van coördinatie is inge
treden. Een zekere mate: want algehele gelijkheid bestaat er 
ook binnen een nationale volkshuishouding niet. Daarbij rijst 
dus logisch de vraag, of deze coördinatie moet worden overge
laten aan het nationale initiatief, dan wel aan multilateraal 
overleg, dan wel aan een Europees Gezag. De sub-commissie be
seft, dat uiteindelijk binnen een gemeenschappelijke markt er 
wel een zekere Europese waarborg of wellicht ook zeggenschap 
zal moeten zijn, doch zij zou die in dit stadium niet willen 
voorstellen. Het vraagstuk wordt echter niet geheel terzijde 
gelaten,aangezien men mag verwachten, dat een geleidelijk ope
nen der grenzen, mits met beslistheid Europees geleid, invloed 
op de geleidelijke oplossing van het vraagstuk zal hebben. 

17. Boven dit alles hangt steeds het monetaire vraagstuk, 
waarover de sub-commissie zich aansluit bij wat nota-Beyen aan 
de Ministerraad op 14 November j.1. zeide (§ 10 van die nota): 

"Het spreekt vanzelf, dat integratie op economisch en 
"sociaal gebied niet gezien kan worden, los van de mone-
"taire politiek, die gevolgd wordt, zomin als monetaire 
"integratie mogelijk is zonder coördinatie der monetaire 
"{? moet dat niet zijn : eonomische?) en sociale politiek 
"Dit betekent echter geenszins, dat men reeds in dit 
"stadium moet streven naar een gezamenlijke munteenheid 
"of naar een supra-nationaal centraal banksysteem. Een 
"gezamenlijke munteenheid is slechts denkbaar, wanneer de 
"coördinatie zover gevorderd is, dat het scheppen van de 
"gezamenlijke munteenheid nauwelijks meer nodig is - zij 
"draagt niets bij tot het totstandbrengen, hoogstens be
vordert zij het handhaven der coördinatie. Convertibili
teit wordt vooralsnog beter in breder en reeds werkend 
"verband nagestreefd, waarbij eerder gedacht wordt aan 
"de E.P.U. dan aan het Monetaire Fonds. Voor een Europees 
"Federal Reserve System" ontbreekt de bestaansreden, zo-
"lang een volkomen geïntegreerde monetaire en credietpo-
"litiek onmogelijk is." 

Doch, ook al zijn er dan geen termen voor een wezenlijke 
monetaire integratie, de verplichtingen ten aanzien van de op
heffing van de handelsbelemmeringen scheppen de onontkoombare 
noodzaak van een onderling verrekeningsstelsel en van een on
derling crediet-mechanisme. Het is logische noodzaak geweest, 
dat uit de samenwerking in de O.E.E.C. reeds vroeg de E.B.U. 
is voortgekomen, zonder welke de O.E.E.C. vooral op het gebied 
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der liberalisatie tot vruchteloosheid zou zijn gedoemd. Dit is 
elementair in die mate, dat het "conditio sine qua non" is. 
Elk Verdrag zal met dit feit rekening moeten houden; alle aan
gesloten landen moeten tot hetzelfde stelsel behoren. Het ge
bied der "zes" is voor eigen regelingen op dit gebied en op 
het gehele monetaire gebied te klein. 

18. De Nederlandse Memoranda hebben het Europese principe ven 
een Europese beoordeling der "troubles fondamentaux" gebruikt, 
welke bij de doorvoering van de geleidelijke vrijmaking van de 
invoer in een land kunnen - en vermoedelijk dikwijls zullen 
rijzen; deze kunnen 'zowel voortkomen uit de vrijmaking van 
het onderlinge verkeer als - voor de landen met thans hoge 
muren - uit de overgang op één systeem "naar buiten". Dit 
vragencomplex werd in de Memoranda benaderd door de opzet van 
een Europees Fonds, dat zou kunnen bijspringen. De sub-com
missie en haar werkgroepen hebben heel wat nota's en bespre
kingen aan dit punt gewijd. Voor het vinden van de juiste op
lossing hangt alles af van de visie op niet alleen het Fonds, 
doch ook op zijn plaats in het bestel der jonge Europese Ge
meenschap. Gaat men met de handelsbevrijding binnen de Gemeen
schap en met de opzet van een gemeenschappelijk systeem "naar 
buiten" gestadig voort, dan zal in mening geval een land - of 
zullen verschillende landen, al dan niet tezamen ten opzichte 
van één bedrijfstak - aanvoeren dat "troubles fondamentaux" 
dreigen : wil men dan nog niet met het Fonds werken, dan zal 
dus de Gemeenschap vaak dat beroep van dat land of die landen 
moeten billijken en, uitstel geven van het bevrijdingswerk. Men 
zit dan alras vast. Bovendien menen sommige leden der sub-com
missie, dat een reeds vroege en ook vrij ruime hantering van 
het Fonds het Europese voordeel heeft, dat de desbetreffende 
organen der Gemeenschap reeds aanstonds "Europees Ie ren wer
ken". 

Primordiaal is dus de vraag, wat men met het Fonds wil 
bereiken. Artikel 56 K.S.G. geeft een eenvoudig recept, doch 
dat is bij de strekking van een Tariefgemeenschap over de ge
hele linie niet navoLgbaar. Vast staat naar de mening der 
economische sub-commissie, dat het Fonds nimmer mag worden ge
bruikt voor bijstand aan een land in zijn budgetaire moeilijk
beden of in de moeilijkheden met zijn betalingsbalans. Vast 
staat ook, dat bet Fonds positief'bedoeld is voor modernisering 
van het Europese bedrijfsleven, dus tot aanpassing aan het mo
derne beeld van de gemeenschappelijke Europese markt met zijn 
grote intra-Eurcpese concurrentie. 

Uiteraard behoeft het Fonds niet bij alle gevallen te wor
den gebruikt, daar meestal nationale financiering der aanpas
singsmaatregelen kan plaatsvinden en in andere gevallen dik
wijls een beroep zal kunnen worden gedaan op een internationale 
bank of ander lichaam. De sub-commissie gevoelt veel voor de 
gedachte het Fonds nimmer meer te laten bijdragen dan een maxi
maal percentage der totale kosten, b.v. 50$. 
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Sommigen denken aan de mogslii kheid een land slechts dan 

uit het 'Fonds te helpen,wanneer dat land onevenwichtig en on
redelijk zwaar door de maatregelen der Gemeenschap wordt ge
troffen, zonder dat zijn economie op andere punten grote voor
delen geniet. 

Kortom, de sub - commissie wil uiteraard alles zó opzetten, 
dat reeds in de geleidelijkheid van de handelsbevrijding een 
zekere waarborg komt te liggen tegen al te plotselinge grote 
repercussies, doch uiteindelijk zijn ook grote repercussies 
niet te vermijden. Poen zij zich voor, dan diene het bezwaarde 
land een bezwaarschrift in, vergezeld van een plan tot sane
ring en tot financiering dier sanering. Pe Gemeenschap kan 
dan óf uitstel d^r getroffen bevrijdingsmaatregelen verlenen, 
tijdelijk dus, óf het ingediende of een eigen plan aanvaarden, 
waarbij dan de geldmiddelen bij gebreke van andere mogelijk
heden gedeeltelijk uit het Europese Fonds kunnen komen. 

Doch ook in deze redenering bleef de vraag nog open, of 
men bij de opzet der Tariefgemeenschap reeds aanstonds het 
Fonds beschikbaar moet melden, mede om reeds aanstonds Euro
pees werk te doen groeien, dan wel moet wachten tot een later 
stadium. Op deze vraag zou de economische sub-commissie gaarne 
een be slissing ganormn willen zien. 

Zij zou ook gaarne instructie ontvangen over de wijze van-
voeding van het Fonds. Men kan bijdragen der landen vragen, 
doch dan rekent elk land uit, wat zijn kansen zijn. Men kan ook 
een heffing leggen op de export van elk land naar de partner-
landen, waardoor men verband legt met het nationale belang van 
elk land bij die export; dit systeem is voor Nederland vrij 
duur, doch Nederland beeft hier dan ook zeer grote belangen 
en het demonstreert op deze wijze, dat bat waarlijk Europees 
wil werken. 

Aangetekend zij, dat 5en quantitatieve bepaling van het 
Fonds in dit stadium ondoenlijk wordt geacht. 

19. De plaats der sectoren van het productie leven is in de 
Straatsburgse voorstellen niet besproken. Men is de laatste 
jaren tot de conclusie gekomen, dat werk p?r sector de eerder
genoemde samenhang en wisselwerking miskent en de neiging heeft 
om in plaats van structurele sanering van Europa's productie 
als geheel commerciële bevriezing van inefficiënte status-quo's 
m'éde te brengen, waar juist ontdooiing daarvan nodig is. Toch 
zal men de tarieven-zaak en ook die der andere belemmeringen 
en die van het systeem "naar buiten" per sector moeten bespre
ken, terwijl voorts de zaak van de "troubles fondamentaux" tot 
behandeling per sector zal voeren. De sub-commissie meent, dat 
men bij de globale approach moet blijven en het bespreken der 
sectoren in technische problemen niet moet laten uitgroaien tot 
regelingen per sector; zeker niet onder eigen*"Hoge Autori
teiten". Er zal ook één Fonds en niet Fondsen voor elke sector 
moeten zijn. 



Dan is er ook de verhouding van de Gemeenschap tot het 
bedrijfsleven. Juist wanneer men de zaken Europees stelt, is 
er het gevaar, dat de Gemeenschap rechtstreeks het bedrijfs
leven zal gaan regelen, wat voor velen politiek onaanvaard
baar is. Brengt een gedachte als de publiekrechtelijke be
drijfsorganisatie hier wellicht uitkomst, ook waar zij nog 
allerminst in het gehele gebied wordt beseft, laat staan 
aanvaard? De sub-commissie signaleert dit probleem, doch het 
wordt in de voorgestelde Verdragstekst niet aangeraakt. 

Zowel de Werkgroepen der economische sub commissie als 
de sub-commissie zelf hebben veel aandacht geschonken aan de 
gevolgen voor Nederland. 

Wel staat vast, dat de economische en politieke integra
tie in algemene zin de versterking van West-Europa beogen en 
dat de beslissing daarover wel niet zal afhangen van een be
rekening der directe economische voordelen. Immers, een der
gelijke "structuurwending" zal steeds pas op langere termijn 
haar voordelen doen blijken en steeds zal juist hierin de 
"cost voor de baet" moeten uitgaan, terwijl bovendien reeds 
in de politieke versterking een indirect economisch voordeel 
ligt. 

De door de O.E.E.C. en E.C.E. geschetste voordelen van 
de gemeenschappelijke markt zijn groot, al moet daarbij wel 
worden opgemerkt, dat in dit opzicht het gebied der "zes" niet 
als ideaal is gekozen, doch uit de maalstroom der politieke 
verwikkelingen en mogelijkheden zo is te voorschijn gekomen: 
steeds zal men door het streven naar uitbreiding der Gemeen
schap grotere voordelen moeten pogen te bereiken. 

Beziet men nu de situatie "in de zes", dan liggen de voer 
delen in de zekerheid van een grotere afzet in het "eigen" ge
bied in een betere aanwending van de productiefactoren grond, 
arbeid en kapitaal, dus in een opvoering der productiviteit; 
en in'?en directe grotere uitvoer naar die drie der zes lan
den, met welke Nederland nog geen Douane-Unie heeft: Duits
land, Frankrijk en Italië. De nadelen liggen in een kans op 
stijging van kosten en lonen, welke bij een samengaan met 
duurdere landen wel niet geheel te vermijden zal zijn en in 
een stijging van het Nederlandse tarief "naar buiten", door 
welke beide factoren de Nederlandse concurrentiemogelijkhe
den in de buitenwereld ongunstig kunnen worden beïnvloed. 

Uiteraard is het niet mogelijk de voordelen te bereiken 
zonder de nadelen te aanvaarden; het is echter wel mogelijk 
open oog te hebben voor de nadelen en daarop vooral bij het 
tarief "naar buiten" te letten. Daarbij rijst de moeilijkheid, 
dat de andere landen niet gaarne zullen zien, dat Nederland 
"naar binnen" geleidelijk een onbelemmerd verkeer hebbende 
"naar buiten" een laag gedeelte der Europese omheining blijft 
vormen en dus de buitenlandse invoer naar Europa voor geheel 
Europa gaat aantrekken. Het zal zaak zijn het tarief "naar 
buiten" zo laag mogelijk te doen werden - het G.A.T.T. geeft 
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alleen een plafond aan, dat onder punt 14 reeds werd voor ogen 
gehouden - en vooral de grondstoffen laag te belasten; dit 
laatste doen bijna alle landen reeds, doch in de agrarische 
sector kunnen hier enige moeilijkheden liggen. 

./. In een aparte bijlage van dit rapport wordt een poging 
tot quantitatieve calculatie gedaan. 

22. Met nadruk moet worden gesteld, dat de sub-eommissie de 
Gemeenschap niet restrictief ziet, doch dat deze naar haar . 
mening een "expanding economy" moet nastreven. In de eerste 
plaats moet zij dus ook om economische redenen steeds open
staan voor "zevende" en volgende landen, ook moet zij goede 
associaties met niet-deelnemende lande treffen. En ten tweede 
moet zij inwendig niet berusten op een systeem van z.g. quan
titatieve preferentie, d.i. preferentie van onderlinge aan- en 
verkoop, wat zou strijden met wat de vrije wereld nastreeft 
aan moderne mondiale werkverdeling; het zou te protectionis
tisch zijn. 

2 3 . Men zal moeten zorgdragen, dat de landen een gemeenschap
pelijke politiek voeren in hun verdere Europese werk; de ar
tikelen 67 - 74 der Straatsburgse voorstellen geven de weg 
daartoe aan. Dit geldt zowel een gelijk optreden in b.v. de 
O.E.E.C. en haar organen, alsook het reageren op buiten de 
O.E.E.C. en de Raad van Europa staande plannen voor Europese 
'•'integratie" op menig technisch gebied, als b.v. de landbouw, 
het verkeer, de "witte pool", de statistiek. 

24. Voordat nu wordt overgegaan tot positieve beschrijving 
van wat wordt voorgesteld, moet nog de vrapg worden opgeworpen 
van de algemene verhouding tot het G.A.T.T. Pet Havana-Charter 
en het G.A.T.T. kennen de Douane-Unie; het voorde al van een 
aansluiting daarop is, dat op die wijze én de vijf "andere" 

^ landen én de buitenwereld zien, dat de Nederlandse opzet niet 
W discriminerend bedoeld is - zie art. XXIV G.A.T.T. - terwijl 

bovendien het G.A.T.T. de problemen naar binnen en naar buiten 
duidelijk stelt en ook in zijn uitzonderingen cp artikel 
XXIV specifiek is. De Tariefgemeenschap zou dan dus moeten 
worden aangekondigd als een "interim agreement leading to the 
formation of a customs union';, waarbij als "agreement" de Ta
riefgemeenschap zou moeten worden genoemd en als ver einddoel 
de gemeenschappelijke markt. Dit punt moet nog worden beslist. 

III. MOGELIJKHEDEN VOOR VERDRAGSARTIKELEN. 
2 5 . Het doel der Gemeenschap is in de Straatsburgse voorstellen 

omschreven in de artikelen 2 en 82. Artikel 2 is kennelijk ge
baseerd op artikel 2 der K.S.G., doch daarbij heeft men de 
fout gemaakt te vergeten, dat "en harmonie avec 1'économie 
générale des Etats membres" in de K.S.G., welke een sector 
bestrijkt, wel zin heeft en hier wat in de lucht hangt. 
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Amendering brengt echter het gevaar mede, dat men zou menen, 
dat Nederland de nationale economieën wil wegdoezelen, wat 
uiteraard niet^de bedoeling kan zijn. Artikel 82 verwijst 
uitdrukkelijk én naar de oude kreet der Europese Beweging 
"vrij verkeer van goederen, kapitaal en personen" én naar. de 
artikelen 2, 3 en 4 van K.S.G., alsof in deze laatste het 
begrip aner gemeenschappelijke markt zou zijn vastgelegd, 
hetgeen echter niet het geval is. Nederland zou wellicht 
een rustige formulering kunnen voorstellen, welke b.v. zegt, 
dat de Gemeenschap het doel heeft het verwezenlijken van een 
gemeenschappelijke markt tussen de aangesloten landen, waarin 
vrij verkeer bestaat van goederen, kapitaal en personen en 
waarin een gelijkgerichte economische, financiële, monetaire 
en sociale* politiek wordt gevoerd, gericht op een verhoging vai 
het levenspeil door bevordering van de economische ontwikke
ling en uitbreiding van de werkgelegenheid. 

Waar artikel 82 voorts aan de Gemeenschap slechts be
voegdheden geeft, zou Nederland positief op de vervulling 
van taken kunnen aandringen. 

Vervolgens zou kunnen worden gesteld, dat, om het verkeer 
onderling te bevorderen en geen belemmeringen op te werpen in 
het verkeer met andere landen - formule van het G.A.T.T. -
als eerste stap nasr het doel een Tariefgemeenschap worde 
gerealiseerd. Deze Tariefgemeenschap der Brusselse Studie
groep inzake een Europese Douane-Unie - groep van de O.E.E.C. 
- en ook de Douane-Unie van het G.A.T.T. schrijven niet de 
totale opheffing der onderlinge belemmeringen voor, doch een 
vrijwel gehele : "substantially" in het G.A.T.T., "dans une 
mesurs aussi considérable cue possible" in het Brusselde rap
port. Als noodzakelijk complement op de aanval op de invoer
rechten zou een evenwijdig daarmede gaande aanval op de ouan-
titatieve restricties moeten worden gesteld, terwijl voorts 
erop worde gewezen, dat men moet komen tot een gemeenschappe
lijk systeem "naar buiten", dat - overeenkomstig het G.A.T.T. -
niet hoger mag. liggen dan het gemiddelde van wat nu bestaat. 
Men kan nog toevoegen, dat geen actief sjrsteem van quantita-
tieve preferentie mag worden geschapen. 

Moeilijk is de taak, welke de sub-commissie in deze op
zichte aan de Gemeenschap toedenkt, wat één der eerste eisen 
is, dat de drie dingen - tarieven - quantitatieve restricties, 
systeem "naar buiten" - zoveel mogelijk "gelijk-op" worden 
geregeld, opdat niet van het éne land meer worde gevraagd 
dan van het andere. Dat is ook daarom erg moeilijk, omdat men 
niet van gelijke startpunten vertrekt; dat ware op te vangen 
door uit te gaan van wat in de O.E.E.C. voor liberalisatie is 
overeengekomen en voorts voor de invoerrechten een zeker, zeer 
geleidelijk, automatisme aan te geven, waarmede de aanval op 
de resterende cu antitatieve restricties parallel loopt. Dat 
één en ander niet is te vangen in Verdragsartikelen, is dui
delijk; wel echter moet Nederland een schema voor een bij het 
Verdrag behorend Protocol gereed hebben, waarin 'én en ander 
wordt behandeld. Inmiddels mo^t het Verdrag wel aangeven, 
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dat verhoging of invoering van invoerrechten of quantitatieve 
restricties verboden is. 

27. Dan volge de zaak van da moeilijkheden in de betalings
balans, in welk geval een land kan vragen maatregelen der Ge
meenschap niet te behoeven uit te voeren. Wanneer de Gemeen
schap oordeelt, dat in de met redenen omklede aanvrage inder
daad van •onontkoombare moeilijkheden is gebleken, kan zij -
of moet zij - toestaan, dat het land een voorgestelde maat
regel niet uitvoert. Ja zelfs zal het nodig zijn, dat de pro
cedure zó wordt opgezet, dat "da-liberalisatie" kan worden 
toegestaan. Echter moet zowel aan elk partner-land alsook aan 
de Gemeenschap zelf het recht toekomen bezwaar te maken tegen 
de wijze, waarop het aanvragende land de ontvangen toestemming 
hanteert • het kan n.1, zeer goed zijn, dat het onder het mom 
van moeilijkheden in zijn betalingsbalans toch zijn maatregelen 
zó opzet, dat zij kennelijk protectie van achterlijke in
dustrieën beogen. Dan beslisse het Hof. 

28. Vervolgens regele men de zaak van de "clauses de 
sauvegarde" van de Nederlandse Memoranda in dien zin, dat een 
land aan de Gemeenschap bezwaren kan zenden tegen een voorge
nomen maatregel op grond, dat het in zijn bedrijfsleven en/of 
sociale leven "troubles fondamentaux et persistants" vreest; 
op deze bezwaren zal de Gemeenschap dan moeten ingaan. Uiter
aard moeten deze bezwaren zijn gedocumenteerd in een met rede
nen omkleed rapport; dit rat port houde steeds positieve voor
stellen tot sanering in. De Gemeenschap kan dan op de basis 
van dat rapport en dat plan, of ook op eigen onderzoek, het 
volgende doen: uitstel geven, het plan aanvaarden, een eigen 
plan maken en in de laatste gevallen desgewenst het Europese 
Fonds inschakelen. Uitdrukkelijk gelde deze procedure dus 
niet voor moeilijkheden in de betalingsbalans, noch voor 
budgetaire moeilijkheden. 

29. Er worde dus een Europees Fonds geschapen - de Straats-
burgse voorstellen kennen het reeds - dat tot aanpassing aan 
de nieuwe omstandigheden dient en dat apart van de gewone 
middelen van de Gemeenschap moet worden geadministreerd. Het 
Fonds beschikt over middelen, op nader overeen te komen wijze 
te innen, zie hierboven onder punt 18; het kan ook bijdragen 
van derden ontvangen en waarborgen door derden genieten; het 
kan ook leningen sluiten; het kan kapitaal 'ä fonds perdu" 
verschaffen, leningen geven, garanties geven. 

30. Er zijn dus nu twee procedures geschapen: die voor de 
moeilijkheden in de betalingsbalans en die voorgeval van 
"troubles fondamentaux". Gemeend wordt, dat steeds de Conseil 
exécutif europeen de bevoegde instantie mo^t zijn, daar het 
parlement zich voor dit soort werk niet leent; echter worde 
'steeds "avis conforme" van het Comité der Nationale Ministers • 
geëist, waarbij geen unanimiteit worde verlangd - zulks is in 
casu onmogelijk - doch wellicht een gekwalificeerde meerder
heid. V. ' - r" . • ;- ; , . 



3 1 . Pan rest uiteraard rog' het vaststellen van de procedure 
voor de gewone activiteiten der Gemeenschap bij het vaststel
len van de nodige regelingen, het coördineren van werkzaam
heden e.d. Ook hier wordt het initiatief van de Conseil ver
wacht en bij het werk der Tariefgemeenschap ook de eindbe
slissing der Conseil, al houdt uiteraard het Parlement zijn 
gewone rechtsmiddelen. Pe Conseil brenge elk jaar verslag uit 
over zijn werkzaamheden en over de stand van zaken. 

3 2 . De procedure ten aanzien van overzeese gebieden is in de 
Straatsburgse voorstellen reeds enigermate voorzien. 

3 3 - Men volge ook verder bet Memorandum II in de zaken van 
het begrotingsrecht, ook voor het Fonds. 

3 4 . Men regele dus in aparte Protocollen : het systeem, zowel 
"naar binnen" als "naar buiten"; de procedure bij betalings
balansmoeilijkheden; die van de "troubles fondamentaux"; en ' 
wellicht enkele zaken van het Fonds. Over het systeem kan 
hier nog worden opgemerkt, dat inmiddels door de sub-commissie 
gewerkt wordt aan een opzet, waardoor men met de gemakkelijkste 
dingen kan beginnen, waarop bij de schematisering der produc
ten - dus de indeling wat betreft invoerrechten en quantita-
tieve restricties - wel invloed kan worden uitgeoefend. 

3 5 . De sub-commissie heeft zich afgevraagd, of er een ter
mijn zou kunnen werden gesteld, waarbinnen alle invoerrechten 
en alle quantitatiev restricties binnen de Gemeenschap zouden 
moeten zijn opgeheven. Zij kwam echter tot de conclusie, dat 
zulks niet mogelijk is, alleen reeds wegens de steeds boven 
het vraagstuk hangende wolken der betalingsbalansen. Natuur
lijk zou een overbrengen van alle politieke bevoegdheden op 
economisch, financieel, monetair en sociaal gebied van de 
landen naar de Gemeenschap wel een ware gemeenschappelijke 
markt kunnen realiseren, doch.dat paardenmiddel ligt uiter
aard buiten de realiteit en ook buiten de Nederlandse principe:^ 
het gaat om integratie en niet om een unitaristische eenheids
staat. Vast staat echter wel, dat met waarlijke goede wil der 
partners veel is te bereiken en dat in het nu voorgestelde 
stelsel met kwade wil enigermate kan worden afgerekend. 

IV. VRAAGPUNTEN. 

3 6 . Wanneer de hier weergegeven gedachten der economische sub 
commissie kunnen worden gevolgd, ontvangt zij gaarne instructi 
over eventueel verder nodige uitwerking, terwijl zij met name 
gaarne wil worden geïnstrueerd over de in de punten 18 en 24 
genoemde vragen: 

18 : moet de Douane-Unie van het G.A.T.T. worden genoemd? 
24 : Hoe moet het Fonds werken? 

Hoe moet het Fonds worden gevormd? 

22 April 19 5 3 . 

£ - 1 1 - 5 1 1 - 1 0 0 - 4 - ' 5 3 



Bijlage. 
Enkele zeer voorlopige calculaties 
omtrent de gevolgen ven de Tarief-
gemeenschap voor Nederland. 

Het is niet mogelijk een exacte berekening te maken 
omtrent het hierboven gestelde, temeer waar de hoogte van een 
eventueel gemeenschappelijk tarief mede afhankelijk is van de 
danrover te voeren besprekingen* Pe gegeven calculaties moeten 
dan ook als een eerste benadering worden gezien. 

Het is allereerst interessant de Nederlandse import vol
gens de verschillende gezichtspunten, die de Tariefgemeenschap 
met zich meebrengt, onder te verdelen. Hierbij is van de vol
gende onderverdeling uitgegaan: Gewogen gem. 

Omschrijving ^ariefhoogte 

Groep I. 

Groep II, 
Groep III, 

Laagbelaste producten (vn.1 
grondstoffen 
Landbouwproducten 
Hoger belaste producten (vnl! 
halffabrikaten en eindprod.) 

± x% 
+ 6% 

+ 8% 

Deze indeling zal als basis voor de analyse worden ge
bruikt. Wanneer wij nu aan de hand van de bovenstaande cri
teria de import in Nederland uit de verschillende van belang 
zijnde gebieden onderverdelen, verkrijgen wij het volgende 
overzicht, dat men als volgt dient te lezen: 

In de eerste kolom kan men de samenstelling van de Neder
landse import uit de verschillende belangrijke gebieden af
lezen.; In de tweede kolom is een indeling in goederencate
gorieën gemaakt. In de derde kolom treft men een indicatie aan 
van de oude en de nieuwe invoerrechten, waarbij de laatste 
zodanig zijn geschat, dat het gemeenschappelijk tarief het 
gewogen gemiddelde is van de tarieven der deelnemende landen. 

Samenst elling van de Ned. import in 1952 
Aand. Aand, Hier
in % in % op Ni era 
tot. tot. oud ta
Ned. Ned. ta rief 
Imp. Imp. rief 

Imp.zonder in-
voerr.(BLEU) 
Imp.rest 18% Hiervan: , . . 1 
Schumangebied Gr.I (grondst.) 5% 1% 0% 

Gr.II(Landb.prod.) 1% 8% 0% 
Gr.IIlCind.prod») 12% 8% QP/o 

Imp.niet-deel- 65% Hiervan: 
nem.gebied Gr.I (grondst.) 1% % Gr.II(landb.prod.) 18% 18% 

1 Gr.III( ind.prod,) Wo 8% 1% 
- 2 -
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Conclusies. 

A. Zonder hier de berekeningen weer te geven, die men met 
behulp van bovenstaande gegevens en de in de bijlage gegeven 
analyse kan maken, kan men stellen dat bij een totale import 
van ƒ 8-5- milliard in 1 9 5 2 tengevolge van de tariefverlagingen 
een voordeel ontstaat van ƒ 90 min., terwijl tengevolge van de" 
tariefverhogingen een nadeel zou kunnen ontstaan van ƒ 350 min. 
Het totale nadeel bedraagt dan ƒ 260 min. of 3% van de totale 
import, zodat hier niet van een grote prijsverhoging kan worden 
gesproken. Bovendien moet hierbij neg aangetekend worden dat: 

1) de schattingen met opzet aan de hoge kant zijn gehouden, 
2) als gevolg ven de tariefdaling het aandeel, dat wij 

thans uit Frankrijk, Italië en Duitsland betrekken, zal 
stijgen, terwijl het aandeel uit het niet-deelnemende gebied 
door de optredende relatieve prijsstijging zal afnemen, 

3) de kans altijd bestast, dat een deel van de tariefver
hoging op de buitenlandse leveranciers zou kunnen worden af
gewenteld. 

B, Tenslotte is nog opmerkelijk, dat van de 18% van de 
import, waarvoor ons invoerrecht dus op nul terecht zou komen, 
niet minder dan 14% uit Duitsland komt (zie ook bijlage). Wat 
het effect op onze invoer betreft zouden wij dus kunnen stellen 
dat dit eigenlijk bijna erop neerkomt alsof wij een tarief
unie met Duitsland afsloten. Ook voor onze export gaat dit op^ 
aangezien van de 20% die wij naar Frankrijk, Duitsland en 
Italië versturen niet minder dan 1 5 % naar West-Duitsland gaat. 

Het bovenstaande is voor wat de repercussies betreft niet 
onbelangrijk omdat de Duitse en Nederlandse economieën elkaar 
in menig opzicht aanvullen. 



ANALYSE VAN DE NEDERLANDSE INVOER 1952 

X / 1 millioen 

Invoer uit: Totaal Agrarische Industriële invoer 
Invoer uit: Totaal invoer grondst. halffabr. eindprod. 

"'.Duitsland 
Frankrijk 
Italië 

1148 
284 
77 

20 
18 
21 

320 
81 
13 

607 
124 
22 

201 
61 
21 

Totaal (Did. 
+ Fr. + It. ) 
B.L.E.U. 

1509 
1446 

59 
39 

414 
389 

753 
727 

283 
291 

Totaal deeln. 
landen 

Niet deeln. 
landen 

2 9 5 5 

5556 
98 

1538 
803 
2848 

1480 
776 

574 
394 

• 

Totale invoer 
1952 8511 1636 3651 2256 968 

• 

• : - 0 • 

In percentages 

• 

• 1 

Invoer uit: Totaal Agrarische Industriële invoer 
Invoer uit: Totaal invoer grondst. halffabr. eindprod. 

W. Duitsland 
Frankrijk 
Italië 

1 3.5 
3.3 
0.9 

Î 0.2 
i 0.2 
; 0.3 

3.8 
0.9 
0.1 

• 7.1 
1.5 
0.2 

2.4 
0.7 
0.3 

Totaal (Did. 
+ Fr. + It.) 
B.L.E.U. 

17.7 
17.0 

! 0.7 
: 0.5 

4 .8 
4.6 

8 . 8 
8.5 

3.4 
3.4 

Totaal deeln. 
landen 

Niet deeln. 
landen 

34.7 
65.3 

1.2 

: 18.0 
9.4 
33.5 

17.3 
9.2 

6 .8 I 
4.6 

Totale invoer 
1952 100 ! 19 . 2 42.9 26.5 11.4 
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De versciiillende methoden, die bij de vor
ming van de tariefgemeenschap kunnen worden ge
volgd, zijn in de nota van de Economische Sub
commissie van 8 Mei j.1. reeds globaal aangege
ven. 

De hierna volgende aantekeningen hebben 
uitsluitend ten doel de in die nota neergelegde 
mogelijkheden nader uit te werken. 

I. De vorming van een tariefgemeenschap in
eens voor alle goederen, of voor ten minste 90% 
daarvan, is door de Economische Subcommissie in 
een vroeger stadium reeds verworpen op grond 
van de overweging, dat de lange termijn, die 
hiervoor nodig zou zijn, tot verschillende ern
stige bezwaren aanleiding zou geven. 

II. Voorts is in de nota van 8 Mei de mogelijk
heid geopperd om, in aansluiting aan "het plan 
Pflimlin,de tariefgemeenschap tot stand te 
brengen door periodieke verlagingen van de be
staande tarieven voor het onderlinge verkeer 
(bijv. 10% per jaar, zodat de tarieven na 10 
jaar zouden zijn afgeschaft), gecombineerd met 
invoering, op een nader te bepalen tijdstip, 
van een gemeenschappelijk tarief naar buiten. 

Bij de uitwerking van deze mogelijkheid 
rijst allereerst de vraag naar welke ma^atstaf 
de periodieke verlagingen zouden moeten worden 
toegepast. 

In navolging van het plan Pflimlin kunnen 
de bestaande rechten worden verlaagd met een be
paald percentage van het gewogen gemiddelde 
recht pel nader te definiëren sector van het 
hand e1sv erke e r. 

Afgezien nog van de moeilijkheden, die 
zich zouden voordoen bij de vaststelling van 
het aantal sectoren en van de, bepaald noodza
kelijke, scherpe begrenzing van elk dier sec
toren, levert deze methode - naar bij do be
sprekingen over het plan Pflimlin is gebleken -
het geenszins denkbeeldige gevaar op, dat de 
tariefverlagingen in de eerste plaats worden 
toegepast ten aanzien van l a a g belaste goederen, 
die in grote hoeveelheden worden ingevoerd 
(grondstoffen), terwijl de hog e tarieven voor 
eindproducten zo lang mogelijk gehandhaafd 
blijven. Dit zou er toe SöxggsXïS leiden dat, in 
elk geval voor de grondstoffen, al spoedig eon 

-gemeenschappelijk-



geineensciiapp olijk tarief naar buiten zou moe
ten worden ingevoerd, dat ongetwijfeld hoger 
zal zijn dan het thans bestaande Bonolux-ta-
rief. Voor de Bonelux-landen zou dit dus roccte 
aanstonds betekenen dat de nationale industieen 
mot duurdere grondstoffen moeten werken, zonder 
dat afzetmogolijkneden voor gerede producten 
in do aïi<3öre deelnemende landen - althans ge
durende de eerste jaren - noemenswaard worden 
vergroot. 

Om deze reden is danook de methode van pe
riodieke verlaging met oen bepaald percentage 
van het gewogen gemiddelde recht por sector 
voor landen mot lage tarieven, zoals Nederland, 
weinig aantrekkelijk. 

Men kan echter ook denken aan periodieke 
verlagingen met een vast percentage van het 
bestaande recht per tariefpost. 

Hoewel mot deze methode de bezwaren, dio 
aan periodieke verlaging mot eon bepaald per
centage van hot gewogen gemiddelde zijn^verbondo 
woroen ontgaan, kunnen daartegen niettemin 
ernstige bedenkingen van andere aard worden aan-
g evo erd. 

De voornaamste hiervan is wol deze, dat in 
de landen met lage tarieven de nationale indus
trieën, die verhoudingsgewijs een toch al ge
ringe bescherming genieten, do-Ze geringe be
scherming na verloop van enkele jaren door de 
opeenvolgende tariefverlagingen zion dalen tot 
waarden, dio practisch van weinig betekenis meer 
zijn, terwijl hun concurrenten in de deelnemende 
landen, dio van hoge tarieven zijn uitgegaan, 
na verloop van dezelfde tijd nog steeds zijn om
ringd door weliswaar aanzienlijk verlaagde, maar 
toch altijd nog vrij solide tariefmuren. Mede me 
het oog hierop is bij de behandeling van de plan 
nen tot verlaging van de Europese tarieven, die 
dc laatste, jaren aan de orde gesteld zijn, door 
de Bonelux-landen herhaaldelijk met klem betoogd 
dat met eon dccapitatie van de hoogste tarieven 
moest worden begonnen alvorens een automatisme 
voor periodieke verlaging in v/erking zou worden 
gestold. Ook hot te Straatsburg opgestelde plan 
voor een "Low-tariff-club'1 gaat hiervan uit. 

Aan do methode van periodieke verlagingen 
met eon bepaald percentage van de bestaande ta
rieven por tariefpost zou door Nederland dan ook 
do voorwaarde moeten worden verbonden, dat de 
hoogste rechten voor hot onderlinge vorkeer tus
sen de zes roods aanstonds worden teruggebracht 
tot bijv. 35% (het maximum, dat in hot r'Low-
tariff-club-plan" is voorgesteld), voordat hot 
verlagingsautomatisme in werking wordt gesteld, 
of wel dat de landen met de lage tarieven de 
eerste jaren de overeengekomen procentuele ver
lagingen niet behoeven too to p 'ssen. 

Hot lijkt niet twijfelachtig dat dergelijke 
voorwaarden de kans van slagon van de door Ne
derland voorgestelde tariefgemeenschap ernstig 
in gevaar zou brengen. 



III. Als derde mogelijkheid voor de vorming van Ie ta
rief gemeenschap is in de nota van de Economisch^ 
Subcommissie van 8 Mei j . 1 . gewezen op de methode 
om binnen niet te lange termijnen voor bepaalde 
gedeelten van het onderlinge handelsverkeer de 
invoerrechten ineens geheel af te schaffen en ge
lijktijdig daarmede voor de goederen, ten aanzien 
waarvan het onderlinge verkeer van invoerrechten 
wordt bevrijd, een gemeenschappelijk tarief naar 
buiten in te voeren. Bij deze methode zullen dus 
op hetzelfde moment de deelnemende landen dezelfde 
goederen, voorzover herkomstig uit de partner-
landen, van invoerrecht moeten vrijstellen. 
Dit brengt mede, dat moet worden uitgegaan van 
een gemeenschappelijke nomenclatuur die niet alleen 
de basisposten omvat, doch tevens de onderverde
lingen, en die zoveel mogelijk op uniforme wijze 
wordt geïnterpreteerd. Naar verwacht wordt zal 
de nomenclatuur, waarvan de basisposten reeds zijn 
vastgelegd in een verdrag, dat door de zes landen 
is ondertekend, en welke door de conseil de cottpe-
ration douaniers te Brussel, waarin de zes landen 
zijn vertegenwoordigd, wordt uitgewerkt (tegen 
eind 1954"./ gereed zijn. 
De noodzaak, dat de deelnemende landen op hetzelfde 
moment de invoerrechten ten aanzien van dezelfde 
goederen afschaffen, brengt voorts mede, dat de 
gedeelten van het handelsverkeer, dio in de ver
schillende opeenvolgende perioden worden vrij ge
maakt, moeten worden uitgedrukt in concrete en 
voor alle betrokken landen gelijke grootheden. 
Deze zijn alleen te vinden in de gemeenschappelijke 
tariefnomenclatuur. 
Zoals reeds in de nota van de economische Sub
commissie van 8 Mei j . 1 . naar voren is gebracht, 
dient een eenzijdige vrijmaking van grondstoffen, 
zonder dat halffabrikaten en eindproducten in 
tenminste gelijke mate worden vrij gemaakt, zoveel 
mogelijk te worden voorkomen. 
Met het oog hierop dienen de succesievelijk vrij te 
maken gedeelten van hot handelsverkeer niet te 
worden uitgedrukt in afzonderlijke posten van de 
gemeenschappelijke nomenclatuur, aangezien dit er 
toe kan leiden, dat in de eerste periode alleen 
de grondstoffenposten en indien eventueel een aan
tel halffabrikatenposton worden vrij gemaakt - net 
als noodzakelijk complement een g emeenschappelijk 
tarief naar buiten voor die posten, dat naar alle 
waarschijnlijkheid hoger zal liggen dan het huidige 
Beneluxtarief -, terwijl aan de posten voor eind
producten niets wordt gedaan. 
Er dient dus te worden gezocht naar zodanige 
groeperingen van tariefposten, dat grondstoffen, 
halffabrikaten en eindproducten zo evenredig mo
gelijk in het geding worden gebracht. Dit nu is, 
enkele uitzonderingen daargelaten, het geval bij 
de afdelingen van de Brusselse tariefnomenclatuur, 
die in het algemeen voor de verschillende goederen
sectoren zowel de grondstoffen als de halffabrika
ten en eindproducten omvatten. 



Voor de vr iag, welke gedeelten Van Let 
onderlinge- handelsverkeer in do verschillende 
opeenvolgende perioden van invoerrechten moeten 
worden bevrijd, komt het gewenst voor aansluit inf. 
tc zoeken bij do percentages, dio in rhet kader 
van do 0,E«E.C, zijn geliberaliseerd „' 
Uitgaande van het feit, dat hot laagste 
liboralisatioporccntago + 60 % en hot hoogste 
+ 90 % bedraagt, zou kunnen worden gestold, dat 
na verloop van de eerste periode 60% van in
voerrechten moet zijn bevrijd, na verloop van 
de tweede periode 30% en de resterende 10% na 
verloop van de derde periode, 

In verband met hetgeen hiervoor is op
gemerkt, zouden deze percentages in concreto 
moeten neerkomen op een aantal afdelingen van 
de gemeenschappelijke nomenclatuur,tesamen 
omvattende respectievelijk +'60%, 30% en 10% 
van het totaal aantal posten. 
Hoewel hot bij deze opzet mogelijk is de moei
lijkste posten tot het laatst te bewaren, zul
len doordat zoveel mogelijk wordt gestreefd naar 
een koppeling aan de afdelingen van de gemeen
schappelijke nomenclatuur ook in een eerder sta
dium X wellicht al in de eerste periode, maar 
vrij zeker in do tweede) een aantal '"pijnpos-
t.en" aan de orde komen.' 

Het aantal van deze posten kan in het be
gin gering worden gehouden; het zal echter pro
gressief moeten toenemen naarmate de tijd ver
strijkt, waarin met de opheffing van invoer
rechten ervaringen worden opgedaan. 
Voor bepaalde gevallen welke voor een der deel
nemende landen ernstige moeilijkheden, zouden 
opleveren, kan overigo-ns de toepassing van de 
escape-clausules uitkomst bieden,' 

Bij de vaststelling van de duur van de drie 
perioden, waarin het onderlinge verkeer van in
voerrechten zal worden bevrijd, zal uiteraard 
niet alleen rekening mogen worden gehouden met 
de sterk afnemende percentages, die in de opeen
volgende termijnen zullen worden vrijgemaakt, 
doch zal tevens in aanmerking moeten worden ge
nomen, dat de moeilijke en dus meer tijd Vragen
de posten in toenemaode mate in de tweede en in 
de derde periode aan de orde zullen komen. 

Op grond Van deze overwegingen zou het vol
gende tijdschema kunnen worden opgesteld: 

Voor de eerste periode: 
ten hoogste vijf jo.ar; 
Voor de tweede periode; 
ten.hoogste vier jaar; 
Voor de derde periode; 
ten hoogste drie jaar. 


